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ΤΕΥΧΟΣ

Α. Ιστορικό
Η 70η  ΔΕΘ συνέδεσε τη διεξαγωγή της με την 
παρουσίαση του σχεδίου Καλατράβα  για την 
ανάπλαση των  εκτάσεων της ΔΕΘ, του Γ΄ Σώμα-
τος Στρατού και της ευρύτερης περιοχής.
Η είδηση τότε, έπεσε σαν κεραυνός εν αιθρία. Σε 
μια κλειστή αίθουσα του ΕΒΕ Θεσσαλονίκης  πα-
ρουσία του ΥΜΑΘ, του  Γ Γ  ΠΚΜ, του Νομάρχη, 
του Δημάρχου των ΔΣ των ΔΕΘ και HELEXPO ο 
Ισπανός  Αρχιτέκτονας παρουσίασε  το  όραμά του 
για την πόλη μας. 
Οι αντιδράσεις και τα σχόλια  των φορέων της 
πόλης, για την  κίνηση των υπευθύνων της  ΔΕΘ  
ήταν περιορισμένες, χλιαρές και από άλλους 
ανύπαρκτες.
 Η 71η  ΔΕΘ συνέδεσε τη διεξαγωγή της με την 
παρουσίαση από μέρους των  υπευθύνων της  
ΔΕΘ του σχεδίου της μελέτης ανάπλασης και 
αξιοποίησης της έκτασης και των εγκαταστά-
σεων της ΔΕΘ που είχαν αναθέσει εν κρυπτώ να 
εκπονήσει το γραφείο ΔΟΞΙΑΔΗ.
Ο σχεδιασμός τους όπως δημοσιοποιήθηκε  είχε 
καθαρά επιχειρηματική λογική και κανένα κοι-
νωνικό χαρακτηριστικό και προέβλεπε:
   - Ανάπλαση στα όρια της ιδιοκτησίας της ΔΕΘ.
   - χρήση του  νόμου για τις Συμπράξεις Δημόσι-
ου και Ιδιωτικού Τομέα λόγω έλλειψης πόρων και 
κατά συνέπεια το σενάριο ανάπλασης συμπερι-
λάμβανε και κερδοφόρες δραστηριότητες.
Το σενάριο αξιοποίησης προέβλεπε παραμονή 
της ΔΕΘ στο χώρο της. Κατασκευή 121.100 τμ 
υπέργειων χώρων  (έναντι 65.000τμ υφιστάμε-
νων) και 72.000τμ υπογείων. Κατασκευή 58.500 
τμ εκθεσιακών χώρων, 5.000 τμ γραφείων , 6.500 
τμ χώρων λιανικού εμπορίου , 13.600 τμ χώρων 
εστίασης, θεαμάτων και πολυχώρων καθώς και 
πρόβλεψη για την ανέγερση μελλοντικά ξενοδο-
χείου 18.000 τμ (300 κλινών). Προέβλεπε επίσης  
την κατασκευή 2.880 υπόγειων και 500 υπέργει-
ων  θέσεων στάθμευσης. Ο προβλεπόμενος Συ-
ντελεστής Δόμησης   0,70  που αντιστοιχούσε σε 
180.000 τμ περίπου δομημένη επιφάνεια.
Η φετινή 73η  ΔΕΘ συνέδεσε τη διεξαγωγή της 
με την εξαγγελία από μέρους του Πρωθυπουργού 
για μετεγκατάσταση της ΔΕΘ και τη δημιουργία 
«Μητροπολιτικού Κέντρου» στο χώρο της σημε-
ρινής ΔΕΘ.
Στο διάλογο που ακολούθησε, τις δηλώσεις και 
τα  δημοσιεύματα το «Μητροπολιτικό Κέντρο» 
της πρωθυπουργικής εξαγγελίας, άλλοι το ερμή-
νευσαν ως Μητροπολιτικό Κέντρο και άλλοι ως 
Μητροπολιτικό Πάρκο.
Ο Δήμαρχος Θεσσαλονίκης ανακοίνωσε ότι σύ-
ντομα θα φέρει το θέμα στο Δημοτικό Συμβούλιο 
και  πρόθεσή του είναι η προκήρυξη Διεθνούς 
Αρχιτεκτονικού Διαγωνισμού.
Εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου όμως δηλώνουν 
διαχρονικά ότι το Α.Π.Θ. ασφυκτιά και βλέπουν 
σαν «λύση» την επέκτασή του σε χώρους της 
ΔΕΘ.
Οι μέχρι χθες υποστηρικτές του σχεδίου ανάπτυ-
ξης των σημερινών εγκαταστάσεων με βάση την 
πρόταση ΔΟΞΙΑΔΗ που προαναφέρθηκε, θα είναι 
οι ενεργούντες και  διαχειριζόμενοι τις διαδικα-
σίες μετεγκατάστασης.
Ο προβληματισμός και τα ερωτήματα που δημι-
ουργούνται είναι πολλά και πρέπει να απαντηθούν 
στα πλαίσια του διαλόγου που εκ των πραγμάτων 
άνοιξε μετά την εξαγγελία του Πρωθυπουργού.

ΜΕΤΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΤΗΣ ΔΕΘ
ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΤΙΚΟ ΠΑΡΚΟ ΣΤΟ ΧΩΡΟ ΤΗΣ
του Σωτήρη Πρέντζα, μέλους Διοικούσας Επιτροπής ΤΕΕ/ΤΚΜ 

Βασικές  θέσεις κατά την άποψή μου που πρέπει 
να διέπουν τα σενάρια της αξιοποίησης των εκτά-
σεων της σημερινής ΔΕΘ και της μετεγκατάστα-
σής της είναι: 
    
Α.  Αξιοποίηση
Η πόλη έχει ανάγκη ένα μεγάλο Μητροπολιτικό 
πάρκο στην καρδιά της δίπλα στο ιστορικό και 
εμπορικό κέντρο, το Πανεπιστήμιο, τα Μουσεία, 
το Δημαρχείο και τα μνημεία Σύμβολα που δημι-
ουργήθηκαν διαχρονικά, που θα περιλαμβάνει την  
ευρύτερη περιοχή του Γ’ Σώματος Στρατού και του 
σημερινού Δημοτικού πάρκου.
Οι ενοποιήσεις των παραπάνω χώρων, με υπογει-
οποιήσεις οδών και άλλες κατασκευές, οι κατε-
δαφίσεις κτισμάτων, οι αλλαγές χρήσης και ανα-
βαθμίσεις διατηρητέων κτιρίων πρέπει να είναι 
αποτέλεσμα αρχιτεκτονικού διαγωνισμού. 
Η έκταση της ΔΕΘ είναι ανεκτίμητη περιουσία 
της πόλης και ούτε τμήμα της  μπορεί να αποτε-
λέσει  αντικείμενο για αξιοποίηση με τη μέθοδο 
των ΣΔΙΤ, με κριτήριο αξιολόγησης το Συντελεστή 
Εσωτερικής Απόδοσης  των  επενδεδυμένων κε-
φαλαίων.
Η παραμονή έστω και μέρους των εκθεσιακών 
δραστηριοτήτων στη σημερινή θέση δεν μπορεί 
να αποτελέσει σενάριο προς συζήτηση.
Ο καθορισμός των εγκαταστάσεων και των δρα-
στηριοτήτων που θα παραμείνουν στη σημερινή 
θέση είναι θέμα μελέτης και διαλόγου.
Η πόλη δεν έχει ανάγκη άλλων εμπορικών δρα-
στηριοτήτων στο ιστορικό εμπορικό και πολιτιστι-
κό κέντρο το οποίο αντιθέτως απαιτεί μέτρα και 
παρεμβάσεις για να επιζήσει.
Η πόλη έχει ανάγκη έργων, μέτρων και δράσεων 
για την κυκλοφοριακή αποσυμφόρηση και όχι την 
ανάπτυξη δραστηριοτήτων (εστίαση, θεάματα, πο-
λυχώροι, κτλ )που θα οδηγήσουν την περιοχή σε 
ασφυξία.

Β.  Μετεγκατάσταση
Η μετεγκατάσταση των εκθεσιακών δραστηριο-
τήτων των ΔΕΘ – HELEXPO αποτελούσε και απο-
τελεί άποψη και στόχο του ΤΕΕ/ΤΚΜ και άλλων 
φορέων και πολιτών εδώ και πολλά χρόνια.
Η μετεγκατάσταση θα αποτελέσει τη βάση για  
επαναδιεκδίκηση διενέργειας της EXPO. Μια 
εκδοχή βέβαια για την οποία είναι άγνωστες οι 
κυβερνητικές προθέσεις.
Η μετεγκατάσταση Δυτικά θα δώσει τη δυνατό-
τητα αναβάθμισης της ευρύτερης περιοχής που 
αποτελεί χώρο της παραγωγής, της μεταποίησης , 
του εμπορίου και της διακίνησης, δημιουργώντας 
νέες δυνατότητες ανάπτυξης και ανάπλασής της.
Θα συμβάλλει σημαντικά στην ισόρροπη ανάπτυ-
ξη του πολεοδομικού συγκροτήματος ευρύτερα 
και θα αποτελέσει θετική παράμετρο για την ανά-
πτυξη και των περιφερειακών πόλεων της Κεντρι-
κής Μακεδονίας και των παραγωγικών μονάδων 
που εδρεύουν εκεί.
 Τα οδικά και σιδηροδρομικά δίκτυα καθώς και το 
λιμάνι προσδίδουν ισχυρά πλεονεκτήματα σε μια 
επιλογή θέσης Δυτικά, αφού αφορά μια δραστη-
ριότητα όπου, εκθέματα και προϊόντα θα μεταφέ-

ρονται τακτικά.
Κάποιοι στοχεύουν για μετεγκατάσταση ανατολι-
κά ισχυριζόμενοι ότι συνηγορεί σ’ αυτό η ύπαρξη 
του αεροδρομίου. Ηθελημένα ή αθέλητα  παρα-
βλέπουν ότι  ο κάθε επιχειρηματίας ή εκθέτης ή 
επισκέπτης πρώτα καταλύει σε κάποιο ξενοδο-
χείο και κατόπιν ασχολείται με τις δραστηριότητές 
του.
Η προεργασία και οι μελέτες που εκπονήθηκαν 
για την εγκατάσταση της διεκδικούμενης ΕΧΡΟ 
2008 στην περιοχή των ΤΕΙ Σίνδου θα βοηθήσουν 
σε γρήγορη επεξεργασία δεδομένων και εντοπι-
σμό πλεονεκτημάτων και μειονεκτημάτων. 
Το ιστορικό και εμπορικό κέντρο όπου εδρεύουν 
και οι μεγαλύτερες ξενοδοχειακές μονάδες απέ-
χει μόλις 10χλμ, από τη θέση που προαναφέρ-
θηκε, όπου σχεδόν η πλειονότητα των υποδομών 
είναι υλοποιημένες.  
Η διερεύνηση για μετεγκατάσταση στη Σίνδο (ή 
στον  ιδιόκτητο χώρο στο Καλοχώρι) θα πρέπει να 
είναι επίμονη και σχολαστική, γιατί μια τέτοια θε-
τική έκβαση θα δώσει τη δυνατότητα ανάπτυξης 
και του Δυτικού παραθαλάσσιου μετώπου, δίνο-
ντας διέξοδο στη θάλασσα στις υποβαθμισμένες 
Δυτικές συνοικίες. Σενάριο αντίστοιχο υλοποιή-
θηκε στη Λισσαβόνα, στα πλαίσια εγκατάστασης 
της ΕΧΡΟ σε υποβαθμισμένες περιοχές, στις 
όχθες του Τάγου με εκπληκτικά αποτελέσματα. 
Η πρωθυπουργική εξαγγελία δεν πρέπει να απο-
τελέσει καλοκαιρινή πομφόλυγα που θα ξανανά-
ψει του χρόνου το Σεπτέμβρη. Είναι χρέος όλων 
να συμβάλουν και να αξιοποιήσουν την ευκαιρία. 
Η θετική έκβαση θα αποτελέσει την ατμομηχα-
νή για αλλαγή στην εικόνα και τη λειτουργία της 
πόλης.
Οι  κυβερνώντες και οι εκπρόσωποί τους στη 
ΔΕΘ καθώς και οι τοπικοί άρχοντες,  θα πρέπει 
να αντιληφθούν ότι απευθύνονται σε μια πόλη 
κουρασμένη, απογοητευμένη και αδιάφορη για 
εξαγγελίες που μένουν στα λόγια. 

Θεσσαλονίκη Οκτώβριος 2008 ■
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